
Oświadczenie złożone 

przez senatora Czesława Ryszkę 

na 74. posiedzeniu Senatu 

w dniu 7 maja 2015 r. 

Oświadczenie skierowane do wiceprezesa Rady Ministrów, ministra gospodarki Janusza Piechocińskiego 

Panie Premierze! 

Do mojego biura senatorskiego napływają skargi od emerytów górników, którzy, pracując pod ziemią, 

otrzymywali deputat węglowy będący składową ich wynagrodzenia pracowniczego. Jak wiadomo, w związku 

z trudną sytuacją ekonomiczno-finansową w górnictwie Katowicki Holding Węglowy zawiesił na trzy lata, 

od 1 stycznia 2015 r., realizowanie deputatu węglowego dla byłych pracowników – emerytów, rencistów 

i innych osób uprawnionych. 

Zarząd katowickiego holdingu uważa, że uprawnienie do otrzymywania świadczenia, jakim jest deputat 

węglowy, wynikało tylko z prawa wewnątrzzakładowego, czyli z Holdingowego Układu Zbiorowego Pracy 

KHW SA. 

Panie Premierze, trudno zgodzić się z tak zawężoną interpretacją prawną. Skoro bowiem deputat – w po-

staci 3 ton węgla lub ekwiwalentu pieniężnego – był składnikiem wynagrodzenia i stał się ustawowym skład-

nikiem podstawy wymiaru emerytury lub renty, to zawieszenie wypłacania deputatu powinno zostać uzgod-

nione z ZUS, aby ten mógł wliczyć utraconą wartość 3 ton węgla do podstawy wymiaru emerytury. Taka 

byłaby logika postępowania w tej sprawie. 

Wielu emerytów czeka obecnie na rozwiązanie tej kwestii przez Ministerstwo Gospodarki, a w razie nie-

pomyślnego obrotu spraw przygotują oni pozew zbiorowy do sądu. 

Proszę uprzejmie o przedstawienie jasnej wykładni prawa w zaistniałej sytuacji, aby uspokoić rosnące 

niezadowolenie wśród emerytów górniczych i ich rodzin. 

Z poważaniem 

Czesław Ryszka 




